
—Lois Dieguez, escritor e militante.—
 Lois Diéguez , o noso camara-
da que fora Secretário-Portavoz
da AN-PG, parlamentário do Blo-
que-PSG expulsado do Parlamento
por negar-se a xurar a Constitu-
ción Española, posue tamén outra
faceta: a de escritor, que nova-
mente saiu á luz pública ao con-
cederse-lle no pasado mes de Se-
tembro VI Prémio Eduardo Blanco
Amor de Narrativa, polo romance
A canción do vagabundo.

Fruto do seu labor criativo,
teñen saído do prelo, entre ou-
tras, as obras Albre de esperan-
za, A torre de babel, Galou Z-28,
O ferro dos dias, Cancións para
un agromar branco e azul, men-
tras ten ainda inédito outro livro
de poesía, Vagalume sen noite, e
outro romance, O exílio de Sara
Cereixo, pronto a editar.

Guieiro.- Lois, fala-nos do ro-
mance gañador...

L. Diéguez.- A canción do vaga-
bundo é o reflexo da sociedade
actual, deste ano 1986, con refe-
réncias a épocas anteriores, so-
bretodo á mocidade e infáncia das
distintas personaxes protagonis-
tas. A sua ideia xenérica é como
influen nun país sen normalizar
os meios de comunicación através
da información que dan sobre su-
cesos determinados; neste caso
umha familia que de súpeto se ve
metida na prensa por un feíto
concreto, e como lle van destruín-
do o próprio honor ao manipular
a noticia, e non buscar a preci-
sión e a obxectividade informati-
va.

Ten-se falado tamén -eu sa-
lientei-no nalgumha outra entre-
vista- de un tema do que particu-
larmente se ocupa a obra, como é
o dos vellos. Un tema universal,
que me obsesiona, nun país no
que está invertida a pirámide da
populación: como viven, a soeda-
de, as poucas axudas que teñen,
o dramatismo que se sente cando
se está a un paso da morte...

Gu- Cais son as características
comuns da tua actividade políti-
ca e da literária?

LD.- Contra o que se está a dicer
neste momento, non creio que sexa
doado separar a ideoloxia de um-
ha persoa da sua actividade cria-
tiva. Normalmente o poder tenta
disociá-las, sobretodo cando se
trata de un escritor comprometido,
neste caso da esquerda naciona-
lista. Isto é umha falácia. Está
claro que ao escrever un romance
non se escreve un ensaio nen um-



ha chamada reivindicativa en si,
senón que se narra a vida de
umha série de persoas, mesmo nos
seus aspectos mais íntimos. Po-
de-se militar á hora de escrever,
mas tendo en conta que é un cam-
po diferente, que é un campo no
que se ten que chegar á própria
intimidade da xente.

Gu.- Neste país ten sentido a
asépsia criativa?

LD.- Non o ten porque, faga-se o
que se falta sempre se axuda a
algo. Hai escitores que se din
asépticos, mas se analisas a sua
obra ves que verten análises pró-
prias que reflexan a sua valo-
ración da sociedade. Pode-se an-
dar polas nuves, que sempre é
doado, mas nesas nuves sempre
haverá algo que defina o que es-
tás a facer. Fuxir daí é sempre
mui difícil, pero se se quere in-
tentá-lo, o mais cómodo é facé-lo
pola vertente mais asumível para
o poder.

Gu.- Que releváncia ten para o
nacionalismo que un escritor
como ti, con un grande compro-
miso social e político, con umha
militáncia activa, consiga un
prémio da categoria do Blanco
Amor?

LD.- Dadas as coordenadas de
criación literária neste momento
en Galiza, creio que tanto no eido
literário como no político, ten um-
ha grande importáncia, porque
non é fácil que se prémie, asi
polas boas, a alguén cuxa ver-
tente como tal se tenta agachar.
Hai que enfrentar-se a todos os
mecanismos de silenciamento, per-
feitamente planificados desde o
poder.

A nível persoal tiña muito in-
terese en romper este siléncio, o
mesmo que a nível colectivo, polo
que pode representar un escritor
coma min dentro do nacionalismo.
A nível persoal, porque se eu es-
crevo é para que a xente leia; e
a nível colectivo porque, dentro
do nacionalismo, hai muita xente
que ten provada coa sua obra

unha categoria impresionante como
escritor ou ensaísta e está sendo
silenciada mesmo nos manuais de
estudo para os coléxios.

Gu.- Cais son as eivas funda-
mentais da criación literária
neste país?

LD.- Eu diría que a liberdade do
escritor como tal está numha crise
fondísima. Non existe tal liberda-
de desde o momento en que hai
umha operación económica detrás
da criación literária. No campo
literário funcionan tamén elemen-
tos político-económicos: as edito-
riais sacan ao mercado as obras
que lles conveñen, que muitas
veces coinciden coas que políti-
camente interesa introducir; o
problema normativo, que funciona
como criba eliminatória do escri-
tor do que non gosta o poder. Un
escritor que escreve na normativa
oficial (que pode facé-lo mui
honestamente) ten mais facilidades
para editar, xa que as próprias
editoras saben que tresccentos
exemplares da edición van ser
adquiridos pola Xunta.

Tamén se dá neste momento
umha importante circunstáncia po-
sitiva, o "boom" numérico de no-
vos escritores, o que demonstra a
vitalidade da nosa cultura es-
crita; á par de un aspecto nega-
tivo, a desnacionalización da no-
sa literatura. Sen intención de
criticar os distintos que poida
abordar un escritor, penso que
ten que abordá-los cun pouco de
ideia de onde está e en que tempo
vive. Foxe-se do que cría algo de
compromiso, e isto é un grave
problema que temos.

Gu.- Que se está a facer lite-
rariamente para a xuventude?

LD. - Eu creio que a nosa litera-
tura historicamente é pobre neste
eido. Temos mui pouco feito. Neste
momento está-se a romper con esta
dinámica, saen algumhas obras
para nenos e adolescentes, mas é
pouco ainda. Temos muito camiño
por andar.

Tamén penso que fora das eta-



pas específicas da infáncia e da
adolescéncia, calquer obra literá-
ria é válida para un mozo/a mais
ou menos maduro, polo que , o
que está feito é perfeitamente vá-
lido para a mocidade.

Gu.- Como valoras a tua activi-
dade criadora?

LD.- Escrever preocupou-me sem-
pre desde os 16 anos, ainda que
tiven mais ou menos facilidades
para facé-lo en determinadas eta-
pas da miña vida. Para min foi
mui difícil escrever polos anos
setenta, posto que a miña activi-
dade política era neste momento
mui forte. Despois de que a refor-
ma política se fose consolidando
até os níveis actuais, e que ou-
tras persoas pasasen a ocupar
postos de responsabilidade dentro
do nacionalismo, eu dispuxen de
mais tempo, polo que os tres últi-
mos anos traballei mui duramente;
fruto deste traballo son tres
obras, 	 entre 	 as 	 que 	 está 	 A
Canción do Vagabundo.

Sinto moito o peso desta nece-

sidade de escrever, mas estou
convencido de que en determinados
momentos hai que sacrificar-se.
Noutras ocasións,nas que temos
claro que as cousas van para
longo, e dado o panorama cultu-
ral deste país, considero que teño
que adicar-lle tempo a isto, que
ten que saír o exponente do es-
critor propriamente galego e na-
cionalista, que ten que estar aí
para a história, para este momen-
to e, se cadra para o futuro.
Este é o esquema que sigo neste
momento; ao mellor o dia de mañá
ten que cambiar, segundo sexa a
situación do país.

Gu.- Como ves o futuro?

LD.- O futuro cultural é depen-
dente do futuro político. Nós non
chegaremos a normalizar a nosa
cultura, nen por tanto, toda a
criación literária que aqui se fa-
ga, até que se normalice comple-
tamente o país. Desde o momento
en que isto ocorra, cambiará to-
do.
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